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سینمای تجاری علیه سینمای ارزشی 
 مصطفی انصافی

آنچه می خوانید، ادامه گفت و گوی ما با 
محمدعلی باش�ه آهنگر به بهانه اکران فیلم 
جدیدش »ملکه« است. گفت وگویی که البته 
از خ�ود فیل�م فراتر رفته و به مس�ائل کلان 

سینمای دفاع مقدس می پردازد. 
ش�ما خیل�ی روی موض�وع تحقی�ق در 
آثارتان تاکید دارید در صورتی که خود شما 
فض�ای جن�گ را درک کردی�د باوجود  این  
چرا این قدر  تحقیق برای شما اهمیت دارد؟

بل��ه. اما اصلا نمی ش��ود اعتماد کرد. ش��ما 
وقت��ی جایی می خواهی��د عملیات کنید چندین 
بار می روید شناس��ایی ولی باز هم موقع عملیات 
نمی ش��ود به یک هفته پیش اعتم��اد کرد؛ باران 
آمده اس��ت و مین ها جابه جا شده اند،هزار اتفاق 
افتاده،دوباره باید از نو ش��روع کنی، من و همسرم 
در کل جنگ آبادان بودیم. 18 سالگی ازدواج کردم. 
پس��ر بزرگم آبادان به دنیا آم��د. درجنگ زندگی 
می کردیم. من چهار فصل جنگ را دیده ام. خانه 
من پش��ت خط مقدم بود. دعا می کردم گلوله ها 
و خمپاره های دش��من خیل��ی عقب نیاید که به 

خانه من برسد. 
این جا هم یک جور شک جریان 
دارد خ�وب اگ�ر عق�ب ت�ر نیاید به 

رزمنده ها می خورد! 
خ��ط مقدم  س��نگر دارد. رزمنده بی پناه 
نیس��ت. عادت دارد به این شرایط.آماده است. 
امکان پاس��خ دارد. دیده ب��ان دارد. اصلا آمده 
اس��ت که جنگ کند. اما کسی که عقب است 
دارد آش��پزی می کند، بچ��ه داری می کند، 
زندگ��ی می کند، اصلا نمی تواند بجنگد،برای 
همین نگران بودن اصلا یک حس طبیعی است. 
پ�س چرا عق�ب نیامدین، در یک ش�هر 

دیگر... 
اصلا نمی توانس��تم، نمی دانم چطور می شود 
ای��ن را گف��ت.آن ق��در فاصله گرفته ای��م از این 
احساس��ات که باورمان نمی شود. البته خیلی ها 
ه��م آمدند عقب. آب��ادان 700 هزار نفر جمعیت 
داش��ت اما پنج هزار نفر ماندند. البته باید هم می 
رفتند چون اگر می ماندند تلفات زیاد می شد. اما 
من نمی توانس��تم جزء آنها باشم. همانجا ازدواج 
کردم و در میان جنگ یک زندگی تش��کیل شد.  
بعد کلی مهمان داشتیم از جاهای دیگر برگه عبور 
برایشان می گرفتم می آمدند خانه ما مهمانی، باور 
نمی کردند ما برق داریم، آب داریم،زندگی داریم و 
لذت می بریم از زندگی  و عطر و حلاوتش هنوز در 
زندگی مان هست. زندگی در شهری که خمپاره به 
طلا فروشی خورده و طلا ها ریخته پشت ویترین 
شکس��ته لابلای خاک ها کس��انی هم که رد می 
شوند کاری با طلاها ندارند. الان کسی این را باور 
نمی کند، فکر می کنند فیلم تعریف می کنم. چون 

 علیرضا آل یمین 

ط��لا در آن فضا ارزش نداش��ت یک چیز دیگری 
ارزش بود. مثل الان نیس��ت که سه هزار میلیارد 
اختلاس می ش��ود. الان چیزهایی ارزش شده که 
آن موقع نبوده اس��ت. الان هم ممکن است باشد. 
ام��ا الان وقتی انواع اختلاس ها و دروغ گویی ها و 
بی عدالتی ها رخ می دهد، آن ارزش دیگر نمی تواند 
نفس بکش��د. مثل آب چشمه که جلویش سنگ 
بندازی زیر می ماند، اما هست؛ موجود است. باید 
ش��روع کنیم به س��اختن، از خودمان هم ش��روع 
کنیم. من چکار دارم با آن که اختلاس کرده، باید 
اول خودم را درست کنم. حواسم باشد چطور راه 
ب��روم، چطور حرف بزنم، چطور فکر کنم، دیگران 
ه��م همین طور. بع��د مملک��ت آرام آرام به یک 
جایی می رس��د، هر چند خیلی سخت است. دلم 
نمی خواهد بگویم جنگ دیگری رخ دهد اما کاش 

این اتفاق بیفتد. 
 بعد از جنگ و خصوصا بعد از صدام خیلی 
تلاش شد تا رابطه با دولت و مردم عراق بهبود 
پیدا کند. دیگر در رس�انه ها گفته نمی شود 
جن�گ ایران و عراق، می گویند جنگ ایران 
و حزب بعث. با توجه به اینکه قرار است این 
فیلم در عراق هم اکران ش�ود،وجه انس�ان 

دوستانه فیلم چقدر توجه داشتید؟ 
اصلا ش��رط من این بود. قرار نیس��ت برخلاف 
فرمایش ام��ام علی)ع( عمل کنم ک��ه می فرماید 
فرزن��دت را ب��رای زمانه خودت تربی��ت کن. فیلم 
»ملکه« فرزند من اس��ت. اگر آن را برای 30 سال 
پیش بس��ازم و ارجاعات آن هم به 30 س��ال پیش 
برگ��ردد دارم یک روایت تحریف ش��ده از تاریخ را 
می گویم و قطعا کسی باور نمی کند. اما ارجاعات 
و دلالت هایش به امروز، فیلم را سر پا نگه می دارد. 
این که در جش��نواره فجر گذش��ته 69 درصد رای 
مثبت به فیلمی که نه زن در آن هست و نه به عشق 
های زمینی می پردازد داده ش��د بی دلیل نیست. 
یکی از شرایط من با بنیاد فارابی در ساخت این فیلم 
این بود که الان جامعه هدف برای من عراق است.
یعنی از ابتدا  با این نگاه حرکت کردید ؟

بل��ه. الان پایگاه فرهنگی ما در عراق اس��ت. 
یعنی نباید از آنجا غفلت کنیم. پایگاه که می گویم 
منظورم نظامی نیست. بلکه جایی که  تفکر آرمانی 
و مذهبی و جهان بینی ما جریان دارد، در عراق و 
و جاهایی مثل افغانستان است.حرف امام بود که 
بالا س��ر این ها یک قلدر است لازم است که روی 

این قضیه کار شود.
در رس�انه ملی طی دو س�ال گذشته دو 
س�ریال در حوزه دفاع مقدس پخش شد که 
در آن، زن را ب�ه هزار بهان�ه می برند جبهه 
که آنجا فضای عاش�قانه ای درس�ت کنند تا 
جذابیت ایجاد شود. این قبیل کارها را چطور 

ارزیابی می کنید؟ 
وقتی درباره تفحص با شهید علی محمودوند 
صحب��ت می کردم گفت م��ی خواهی یک دختر 
خوشگل را با یک ماشین مدل بالا بیاری لب خاکریز 
دنب��ال بابا جونش بگ��ردد و تو هم فیلم خودت را 
بس��ازی؟ گفتم اگر تو با من حرف نزنی آن وقت 

دو تا می آورم دنبال باباشون بگردند. خیلی فاجعه 
است؛ اگر بخواهی افقت را گسترش دهی محکوم 

می شوی،اما آنها محکوم نمی شوند! 
س�ؤال اول�م همین قضیه ب�ود که اتفاق 
جدیدی در حال رخ دادن اس�ت، یعنی یک 
ن�گاه ویژه و نو که تا ح�الا مورد توجه نبوده 

است! 
مگر می ش��ود با اولین قلاب بهترین ماهی را 
صید کرد؟ این خلاف جریان هس��تی است. آنکه 
آدم را آفرید ش��رایطی را برایش گذاش��ته و گفته  
اس��ت باید زحمت بکش��ی. آنها که می رسند به 
آماده خوری، دچار این مشکلات می شوند. من تا 
ابد به خاطر فیلم هایم پشیمان نیستم. یقین دارم 

این فیلم ه��ا کفن من خواهد بود. من برای فیلم 
بعدی هشت ماه است افتادم در یک مسیر سخت 
و دوست داشتنی. درباره آدمی که روزی در جبهه 
یلی بوده اس��ت، الان نان هم نمی تواند بخرد، اما 
پشیمان  نیست. حرص هم نمی زند. اختلاس هم 
نمی کند. در یک خانه 70 متری زندگی می کند. 
از آسیب هایی هم که آن موقع نمی دانست عقیم 

شده است. بچه هم ندارد.
 بعضا دیده می شود آدم هایی که نسبتی 
ب�ا دفاع مق�دس ندارند و بعض�ی اوقات هم 
علی�ه آن مواضعی گرفته ان�د، می خواهند 
وارد این فضا ش�وند. حالا یا به این دلیل که 
صرفه اقتصادی دارد یا به قصه ای برخوردند 
و خوشش�ان آم�ده. حضور این اف�راد را در 

سینمای جنگ چطور می بینید؟
اگر من مدیر بودم، به هر کس که این دغدغه 
را دارد امکان کار کردن می دادم. ممکن است یک 
جوان 20 ساله بیاید که دغدغه دفاع مقدس دارد 
و می خواهد کار کن��د باید کمکش کنیم.از الان 
باید بانک های ش��فاهی را پر بار کنیم. یعنی باید 
یک هزینه ای پرداخته شود و همین الان هر آنچه 

خانواده شهید موجود است پای دوربین بنشینند 
و حرف بزنند، کسی هم بین حرفشان نپرد،هرچه 
دوست دارند بگویند، خاطره بگویند، واگویه بگویند، 
حدیث نفس بگویند، این ضبط بشود. تمام کسانی 
که هس��تند تصاویرش��ان، وصیت نامه هایش��ان، 
گفته هایشان، زندگیشان، برادران وخواهران شهدا، 
جانبازها و ایثارگرانی که هستند، از همه شان سند 
تهیه شود. این یک بانک بسیار ارزشمند می شود. 
ارزش آن از ش��مش های بانک مرکزی هم بیشتر 
است. چون این می تواند فرهنگ سازی کند. این 
اگر وجود داشته باشد بعد می تواند انتقال پیدا کند. 
این ها می شود منابع بسیار خوبی برای کسانی که 
می خواهن��د کار کنند. پول خوب هم بدهند که 

خوب کار شود تصویر بردار خوبی باشد، پژوهشگر 
خوبی باش��د که هر آنچه اینه��ا دارند و خاطراتی 
ک��ه گرد و غبار گرفته را زنده کنند. این ضعف پر 
می ش��ود که اگر فیلمسازانی که در دفاع مقدس 
هستند یا نیستند بتوانند کار کنند. من هر گروهی 
که درباره جنگ نظری دارد اجازه می دادم طرح و 

فیلمنامه را بنویسد ...
اج�ازه می دادید فقط ط�رح و فیلمنامه 

را بنویسد؟
بله. هزینه می کنم و می گویم هر چی دوست 
داری بنویس، بعد می گویم اگر این حرفهایی که  
می زنی بر اس��اس مس��تندات است، مستنداتش 
را هم بیاور اگر بر اس��اس تحلیلت است بگو فقط 
تحلیل است ... مثل آن سندی که او در یک جای 
دیگر فکر می کنیم علیه انقلاب می س��ازد و این 
فیلم برای سیاس��یون نمایش داده شود به عنوان 
یک س��ند تحلیل��ی از یک آدم که ممکن اس��ت 
تحلیل هایش هم درس��ت نباش��د من گنجینه از 
تمام تفکرات در  این حوزه خواهیم داش��ت مثل 
قبر فلان شاه که زمانی به مردم ما ظلم کرده است 
اما این بار روایت تاریخی تحلیلی سیاس��ی و دفاع 

مقدسی آن کامل می شود ولی توسط پژوهشگرانی 
که بتوانند سره را از ناسره بکشند بیرون. 

 ام�ا در ای�ن ب�اره  صحب�ت کردی�م که 
مصلح�ت باید مورد توجه ق�رار گیرد، قصه 
دروغ نباشد، بعد بدهیم به کسی که نسبتی 

با این فضا ندارد ...
نه. وقتی فضا می دهیم آن طرف تخلیه می شود.

به چه قیمتی ؟
به قیمت اینکه تو سعی نکردی جلوی یک نظر 
مخالف را بگیری.خیلی از اینها وقتی می خواهند 
فیلم بس��ازند توانای��ی س��اخت آن را ندارند. آن 
سکانس از کرخه تا راین را که شیمیایی می زنند 
و آن صحنه های دردناک را خیلی از آن فیلمسازها 

نمی توانند بس��ازند که ابراهیم س��اخته اس��ت.
س��ینمای جنگ که فقط واگویه نیست. فیلم های 
مرحوم رسول ملاقلی پور مثل »مزرعه پدری« یا 
»سفر به چزابه« را ببینید. این ها اصلا تحمل آن 
فضا را ندارند. نمی توانند درس��ت کنند، باید یک 
عنایتی بش��ود تا بتوانی آن فضا را دربیاوری. اصلا 
شوخی نیست، اما این اتفاق می افتد که همه اینها 
می گویند ما در این حوزه فیلمساز خوبی هستیم، 
خب فیلم بسازند معلوم می شود چه هستند. این 
دوستان بعضی هاشان فیلمنامه هایی نوشتند که 
ارزشی ندارد. بروید بخوانید هرآنچه اینها هستند 
تعدادشان هم زیاد نیست مگر ادبیات داستانی در 
ح��وزه دفاع مقدس که فضا بازتر اس��ت خیلی از 
نویسندگان کار می کنند چه اتفاقی افتاد؟ قبول 
دارم ک��ه آن ح��وزه محدودتر اس��ت و این حوزه 
تاثیرگذارتر. اما آنجا هیچ اتفاقی نیفتاده اینجا هم 
اتفاقی نخواهد افتاد. می توانیم تست بزنیم زمانی 
که فیلم س��نگینی مثل »چ« را داریم که ابراهیم 
دارد می سازد یکی از این فیلم ها را هم می توانیم 
داشته باشیم اتفاقی نمی افتد. ولی تمام این نظراتی 
که فکر می کنیم اینها چه هستند این طور نیست. 

کس��ی به من می گفت ک��ه تو در »ملکه« گفتی 
اسرائیل قوی است! گفتم خب اسرائیل قوی است 
ام��ا ما از آن قوی تری��م. عراقی ها خیلی جنگجو 
بودند، بهترین طراحی نیروی زمینی را داشتند. اما 
دیدیم آن بچه هایی که با آموزش یک هفته ای 45 
روزه می رفتند چه می کردند! پس بیشتر فضای 
اعتقادی است که مارا حفظ می کند. فیلم من در 
8-27 سال پیش رخ می دهد. آن موقع ما فشنگ 
و ناوچه و هواپیما نمی توانستیم بسازیم. خب من 
چه باید می گفتم؟ فیلمس��از عزیزی که روبه روی 
من نشس��تی! ت��و باید جای خ��ودت حرف بزنی، 
رئی��س جمهور جای خودش ح��رف بزند. وظیفه 
وزیر دفاع است که بگوید ما موشک فاتح یا زلزال 
را س��اختیم. اسرائیل هم در جایگاه فرهنگی خود 
برای طرح قضیه هولوکاست، »فهرست شیندلر« و 
»پیانیست« را می سازد، اما کجا دیدی یکی ازاینها 

حرکت تند بکند؟
به این موضوعات می پردازند چون کلام 
هنرمن�د بار احساس�ی بیش�تری دارد، کما 
اینکه ما »پیانیس�ت« را می بینیم متاس�ف 

می شویم...
بله، ولی در »پیانیست« نمی گوید ما موشک 

فلان هم داریم. 

خ�ب ج�ای دیگ�ر م�ی گوید. مگ�ر در 
فیلم های هالیوودی اینها را مطرح نمی کنند؟ 
آن را ش��ائول موفاز می گوید. هر کسی جای 
خودش. من فکر می کنم من یه چیز دیگری باید 
بگویم؛ اینکه به ما حمله ش��ده است، جنگ شد، 
ظلم شد، دنیا به ما کمک نکرد، روبه روی ما ایستاد. 
ش��یمیایی زدند اما ما صلح طلب بودیم، ما تجاوز 
نکردیم، ما اس��یران را نمی کشتیم، وقتی ما وارد 
حلبچه یا هر جای دیگر ش��دیم آماری نداریم که 
به یک زن تعدی ش��ده باشد؛ درکل تاریخ جنگ. 
آی��ا اینها ملائک بودند؟ اما در سوس��نگرد، هویزه 
و ... ای��ن اتفاق برای زنان م��ا افتاد. من باید روی 
اینها مانور بدهم. اینها می ش��ود فضای تأثیرگذار 
جنگ��ی. من می خواهم بگویم که احس��اس این 
هشت س��ال مظلومیت، این هشت سال تلاش و 
ایثارگری آن قدر قوی است که آسیب نمی ببیند. 
چنان روئین تن است که آهنگر هم نمی تواند به 
آن آسیب بزند. آنقدر مستنداتش قوی است، کافی 
است آنها که فکر می کنید هیچ نسبتی با این فضا 
ندارند را یک روز ببریم ش��لمچه، آن فضا آن قدر 
ان��رژی دارد، مثل مک��ه که وقتی می روی آنجا از 

خود بی خود می شوی. آنهایی که قلبشان خیلی 
س��نگی است خیلی از این آدمها پایشان را در آن 
فضا  بگذارند، می شکنند.آن فضا چه دارد، آن خاک 
چیست؟اگر بخواهیم فکر کنیم بخشی از سرزمین 
است که خاک است، ما دیوانه ایم که فکر می کنیم 
قداست دارد. پس یه چیزی دارد. دیگر این هشت 
س��ال آن قدر اتفاقات عجیبی افتاده که هیچ کس 
نمی تواند ش��هید باقری را محکوم کند، هیچکس 

نمی تواند بگوید شهید متوسلیان فلان است. 
جبرا نمی تواند بگوید یا قلبا؟

نه. قلب��ا احترام می گذارن��د. غلام ضرغامی 
که میلاد کی مرام با نام س��یاوش نقشش را بازی 
می کند، جانباز 70 درصد است. در شهر راه می رود، 
قلبا به او احترام می گذارند.  میلاد کی مرام الان 
مرید اوس��ت. حسین من که نقش موسی را بازی 
می کند مرید غلام است. جنگ را که ندیده است، 
می خواهم بگویم که یک جاهایی آن قدر این قامت 
قوی و محکم است که کسی نمی تواند هیچ آسیبی 
بهش برساند. شما نگاه کن در هر قبرستانی بروی 
سرت را که بچرخانی چند تا پرچم می بینی روی 
قبر ش��هدا حال آدم به هم می ریزد.این آس��یب 
نمی بیند، خدا نمی گذارد به آنها آس��یب برس��د. 
نباید ترسید، باید فضا را با گفت وگو  باز کرد. کی 
می تواند بگوید این بچه ها برحق نبودند؟ ممکن 
اس��ت چهار تا آسیب برساند و فکر کند روشنفکر 
است که مثلا گفته است ضد جنگ. اما آخر تاریخ 
را می خواهی چکار کنی؟ منی که که در خانه ام 
نشس��ته بودم و بمباران شدم را می خواهی چکار 
کنی؟ آموزش و پرورش را زدند 23 نفر شهید شدند 
را می خواهی چکار کنی؟ اینها فکر می کنند دارند 
و می خواهند چیزی بگویند که هیچ کس نمی تواند 
بگوید.خب بیا بس��از، بگو فیلم های دیگرشان هم 
هس��ت دیگر. یکی از همین روش��نفکرها فیلمی 
ساخته که 10 سال پیش فیلم تاپی هم بوده. هی 
می گوید نمی گذارند فیلم بسازم! اما فیلم بعدیش 
را که ساخته به لعنت خدا هم نمی ارزد! منظورم 
به هیچ کس خاصی نیس��ت، ممکن است من هم 
تمام شده باشم. اجازه دهیم ببینیم کی تمام شده 
کی نشده. سینما جایی است که کسی نمی تواند 
بگوید من خیلی قوی هستم، چون بالاخره معلوم 
می شود آن چیزی نیست که ادعا می کند.اسمش 
هم مجبور اس��ت گنده بزند آن بالا، اگر نزنند می 
گوید من این فیلم را س��اختم، من کارگردانم چرا 
اسم من را دوم آوردید؟ما هنرمندان آن قدر بخیل 
می ش��ویم بعضی وقت ها که خدا س��ر هیچکس 
نیاورد. هی من بگوی��م فیلم »ملکه« فیلم خوبی 
است، شاهکار است. وقتی شما دیدی گفتی نیست، 
خب نیست دیگر پس چه مانوری می توانی بدهی؟ 
ضع�ف اصلی آث�اری که در ح�وزه دفاع 
مقدس ساخته می شود را در چه می بینید؟ 
ضعفشان نبود تحقیق درست و آموزش غلط 
اس��ت. در حوزه سینمای جنگ خیلی ها از روی 
دس��ت هم نگاه می کنن��د. درباره مفاهیم جنگی 
دوس��تی یک فیلمی ساخته بود شهیدان را آورده 
بود در زمان حال و رفته بود خوشگل ترین جوانها 
را انتخاب کرده بود. در س��ینما که می دیدم همه 
م��ی خندیدند و مضحکه م��ی کردند. خیلی بهم 
برخورد. فضاهایی که فیلمساز خودش در رویایش 
به آن می رسد همیشه قابل تصویر شدن نیست. 
تماشاچی منطق گرای امروز احساسات درونی من 
را خیلی درک نمی کند. این از آن مصلحت هاست. 
من دلم نمی خواهد به آن شهید بخندند ولی خب 
نگاه می کنم می بینم قامت شهید هم ندارد! البته 
همه برای اینکه خودشان را مقبول جلوه دهند بند 
می کنند به شعارهای دفاع مقدس. آهنگر تا جلوی 

کارش گرفته می شود شروع می کند به شعارهای 
دفاع مقدس دادن تا مقبول ش��ود. این خیلی بد 
اس��ت! ما ش��رایطی ایجاد کردیم که فیلم هایمان 
باید ش��عر درش باش��د که پذیرفته شود و تصور 
م��ی کنیم که داریم به س��ینما خدمت می کنیم، 
یه بخش��ی این شعارهاس��ت که توسط کسی که 
مصوب م��ی کند بوجود می آید و فیلمس��از هم 
می رود به سمت آن شعارهایی که در حوزه دفاع 
مق��دس نبوده ما به وجودش آوردیم. و دیگر آنکه 
پژوهشش خیلی سخت است. این پژوهش تخصص 
می خواهد. فیلمنامه بعد از پژوهش نوشته شده و 
بخش هایی زیاد دارد. باید درش بیاوریم. اضافات را 
بیرون بریزیم با یک جابه جایی و تدوین. ما مدل 
پژوهشمان ضعف دارد، پژوهش گر نداریم در این 
حوزه. بدبختانه خود من اگر مستقیما پژوهش نکنم 
به پژوهش دیگران نمی توانم اعتماد کنم، یعنی باید 
برسم به آن کشف و شهودی که می خواهم.این دو 
مشکل ضعف اصلی سینمای دفاع مقدس می دانم.
آقای آهنگری که با سینمای دفاع مقدس 
شناخته شده ممکن است از این فضا بیرون 

بیاید؟
 قلبا دوس��ت ندارم از این فض��ا بیرون بیایم. 
خیلی هم دست من نیست. من اگربرای فیلم بعدی 
خیلی معطل بش��وم توان قبل را ندارم که بجنگم 
برای س��اخت فیلم. قلبا نه، اما اگر شرایط سخت 
شود به اجبار من را سوق بدهند. ولی خیلی وقتی 
فیلم »ملکه« 4 ، 5 سال گرفتارم، مگر من چقدر 
دستمزد گرفتم ؟ برای فیلم بعدی کی آمده گفته 
چقدر می خواهی برای پژوهش؟ من دارم پژوهش 
می کن��م کی یک ریال به من داده یا باید به من 
اعتماد بکنند یا نکنند؟ اگر فضا مهیا باشد آدم برای 
چی اعتقادات را رها کند. دلم نمی خواهد برای پول 
فیلم بس��ازم. من 50 سالم است، مگر چقدردیگر 
می خواهم زنده باشم. سید حسینی)تهیه کننده 
فقید ملکه( 3-52 س��الش بود که فوت کرد، مگر 
من چقدر می خواهم بمانم با این آس��یبهایی که 
دیده ام اما اگر نشود خداوکیلی دست من نیست. 
بعضی وقتها در خانه هم در فشارم. می گویند در 
این مس��یر اذیت می شوی و سردردهایت را برای 
ما می آوری. الان برای فیلم بعدی هم پسرهایم هم 
همسرم می گویند نرو سراغ این سوژه جدید. یک 
چیزی بین ملکه و فرزند خاک است. می گویند ول 
کن ما مخالفیم که بروی سراغ این فیلم چون این 
فیلم آزارت می دهد، طول هم می کشد ، پولت را 
هم نمی دهند آسیب می بینی. من از داخل خانه 
بای��د چالش کنم تا برس��د به انجمن دفاع مقدس، 
روزنام��ه کیهان، ارش��اد، فارابی و ف��لان منتقدی 
که الان از اینجا رد ش��د و گفت فیلم تو یک ریال 
نمی ارزد. من نمی خواهم این فضا را رها کنم. اصلا 
نمی توانم، بلد نیستم یک صحنه عاشقانه در خیابان 
را بنویس��م، نمی دانم چطور می شود نوشت. یک 
پس��ری به دختری بگوید دوستت دارم، خدایا این 
بچه ها این ها را چطوری می نویسند. یا این ماشین 
آن را تعقی��ب می کند بوق می زند برایش. چطور 
می ش��ود این را فیلمبرداری کردی این سکانس ها 
خیلی سخت اس��ت من نمی توانم از این سکانس 
ها بگیرم. احساس درونی ام این است که این اتفاق 
نمی افتد دلم روشن است. اما بعضی وقتها آدم روزش 
معلوم نیس��ت. من س��ال گذش��ته چند تا سریال و 
سینمایی رد کردم. اما نمی دانم چقدر می شود مقاومت 
کرد؟ من هم زندگی دارم تا حالا که خدا به ما کمک 

کرده از شانسمان هم نمی ترسیم .
با تش�کر از فرصتی که در اختیار ما 

قرار دادید.
من هم از شما ممنون هستم.

گفت وگوی کیهان با محمد علی باشه آهنگر    بخش آخر

اگر من مدیر بودم...

اینبودعدالتیکهمیگفتی؟

    س��ینمای تجاری اغلب ش��امل فیلم هایی می ش��ود که صرفاً برای فروش در گیش��ه ها و 
جذب مخاطب ساخته می شوند. در سینمای تجاری که شاخصه اصلی سینمای موجود در غرب 
و هالیوود است از فناوری های جدید همچون جلوه های ویژه و افکت های کامپیوتری در جهت 
ارتقاء جذابیت آثار سینمایی استفاده می شود تا از این روزنه مخاطبان را پای صندلی های مخملین 
سینما میخکوب کند و حتی این انگاره را در میان مخاطبان جا می اندازد که یک فیلم را به دلیل 
جاذبه های بصری بیش از چند بار نگاه کنند و هر بار لذت بیشتری ببرند، اساساً تریلوژی سازی 
و س��ه گانه هایی که در هالیوود از دهه 60 میلادی به بعد همچون جنگ س��تارگان، پدر خوانده، 
بیگانه در هالیوود طرفداران زیادی را به خود اختصاص داد از این منطق سود افزایانه بهره می بردند.

     توس��عه س��ینمای تجاری دقیقاً مصادف اس��ت با ایجاد جامعه مصرفی در غرب؛ در جامعه 
مصرفی فرد هیچ گاه ارضا نمی ش��ود و دائماً رس��انه ها برای افراد نیازهای جدیدی را می سازند و 
خود نیز به آن پاسخ می دهند و آن را به اصطلاح ارضا و اقناع می کنند. سینمای تجاری مصداق 
بارز جامعه مصرفی امروز اس��ت که همه چیز را محض لذت ارائه می کند. در س��ینمای تجاری 
محتوا، معنا و مفاهیم به قربانگاه فرم و صورت و س��اختارهای س��ینمایی می روند تا شرکت های 
فیلمس��ازی پول بیش��تری را به جیب بزنند، در این سینما فرصتی برای اندیشیدن وجود ندارد و 
ب��ه مخاط��ب اج��ازه دخل و تصرف و چون و چرا کردن در حوادث غی��ر عادی و خرق عادت داده 
نمی شود و هر بار که منتقدی از این زاویه به فیلم می نگرد تنها یک جمله شنیده می شود و آن 

اینکه “فیلم، فقط فیلم است.” 
     سوژه های فیلم های تجاری معمولاً از دم دستی ترین مسائل پیرامونی الهام می گیرند، ابر 
قهرمانان داستان های کمیک، داستان های عاشقانه، خیانت های زناشویی، آخرالزمان، مابعد الطبیعه 
و... این چنین سوژه هایی اغلب از پر فروش ترین سوژه های موجود در فیلم های تجاری هستند. 
س��ینمای تجاری ربط و نس��بتی حقیقی با مفاهیم و معانی ندارند و حتی اغلب مواقع رویکردی 
ضدارزش��ی نیز دارند و با تزیین ضدارزش ها، آنومی و ناهنجاری س��عی دارند تا مخاطبان را هر 
چه بیشتر جذب فیلم کنند. هسته اصلی سینمای تجاری در دو مفهوم خشونت و جنسیت قابل 

دسته بندی است و بدون این دو فیلمسازی در این حوزه از درون فرو خواهد پاشید.
     متاس��فانه در س��ال های پس از انقلاب، سینمای موج نو، فرهنگ غربی را در خود نهادینه 
کرد و به ناشری برای فرهنگ لیبرال دموکراسی غربی بدل شد. شاخصه اصلی فیلم های سینمای 
تجاری ایران را می توان در مواردی همچون اس��تفاده پر ش��مار از س��تاره های زن، داستان های 

عاشقانه یا خیانت، رفاقت، نزاع، عشق های مثلثی و سیاه نمایی اجتماعی  خلاصه کرد.
    سینمای تجاری چه بخواهیم و چه نخواهیم امروز در جهان جریان دارد ولی مسئله قابل بحث 
در اینجا تعارض مقولات ارائه شده در سینمای تجاری با ارزش های اسلامی غالب در جامعه ماست 
و همین مسئله باعث شده تا سینمای بدنه در سال های اخیر شبیه ورمی باشد که از جامعه بیرون 
زده و قرابتی با جامعه ما ندارد و نمی توان آن را پذیرفت. سینمای تجاری در ایران به دلیل عدم 
تجانس با رویکرد فرهنگی مردم ایران بدل به یک فرهنگ بیگانه و شبه روشنفکرانه شده، چرا که 
سینمای تجاری برآمده از فرهنگ مصرفی لیبرال دموکراسی غربی و زبان گویای آن جامعه است. 
ولی وقتی س��ینمای تجاری را روی فرهنگ ارزشمدار جامعه خود سوار می کنیم همچون لباسی 
است که بر تن صاحبش گریه می کند، جامه ای که نه تنها صاحبش را نمی آراید بلکه مایه ننگ 
و زشتی و عدم اعتماد به نفس وی نیز می شود. از این رو این دغدغه باید سرلوحه کار سینماگران 
ما باش��د و همان طور که ش��هید آوینی نیز به آن نظر داشته و همواره کوشیده تا سینمای ارزشی 
را روی کار بیاورد باید س��ینمای “آبگوش��تی” و صرفاً “بفروش” را فرو نش��اند چرا که مولفه های 
سینمای تجاری کمکی به درک یک فیلم نمی کند و صرفاً برای تهییج و تحمیق مخاطب است. 
به زعم کارشناس��ان نیز حذف برخی صحنه های خش��ن و جنسی در فیلم های هالیوودی، رقص، 
آواز ، زد و خورد و حتی در برخی موارد هیچ آس��یبی به س��اختار فیلم “البته اگر ساختاری داشته 
باشد” وارد نکرده است. خشونت که قرار بود در سینمای هالیوود همچون یک فانتزی باقی بماند 
امروز به عرصه اجتماعی کشیده شده و برخی مخاطبان فیلم های هالیوودی تحت تاثیر این گونه 

خشونت ها دست به جنایت و کشتار می زنند. از این رو تداوم این اوضاع به نفع جوامع نیست.
      در سینمای ایران نیز وقتی بحث از ایرادات سینما می شود اغلب سینماگران بحث های 
ساختاری را پیش می کشند و از نبود امکانات می نالند در صورتی که مشکل اصلی سینماگران ما 
فقدان معنا و محتوایی گیرا است که بتواند مخاطبانی را که با سبک زندگی اسلامی علاقه مندند ، 
جذب خود کند چرا که با جامعه و زمینه اجتماعی که در آن می زیند غریبه هستند و شناختی بر 

آن ندارد. متأسفانه سینماگران ایرانی، به واسطه  اینکه کاملًا مقلد غربی ها هستند صرفاً به آموختن 
تکنیک س��ینما بس��نده می کنند و به حوزه  تفکر، که در بطن همه  آن آثار سینمایی وجود دارد، 
عنایتی ندارند. شهید آوینی در نقد هنر جدید به این موضوع اشاره دارد که »هنرمندان ما تنها به 
دنبال فراگیری تکنیک هستند، آن ها هرگز در جست وجوی حکمت نیستند«. برای نجات سینمای 
ایران نیاز به تکنسین نیست، نیاز امروز سینمای ما سینماگرانی است که از منظر جامعه شناختی 
و معرفت شناختی به سینما بنگرند. به نظر می آید چیزی که امروز باعث شکست در سینمای ما 
شده همان مسئله ای است که شهید آوینی بدان اشاره کرده است. در واقع سینماگران فقط دارند 
بدل به تکنس��ین می ش��وند و بی شک تکنسینی که تهی از تفکر باشد نمی تواند نوآور باشد و همه 
س��عی خوی��ش را معطوف این می کند تا در قواعد تکنیک��ی خلاقیت و ابتکار به وجود بیاورد که 

امروز همان را هم نداریم. 
     امروز جریان س��ینمای ما نیاز مبرمی دارد تا تدبیری اساس��ی برای سینمای تجاری بیابد. 
چرا که هر روز طرز تفکری کاس��ب کارانه و تجاری به تنه این س��ینما صدمه وارد می کند. برای 
سامان دادن به آثار سینمایی باید یک الگو و مدلی سینمایی را سر لوحه کار قرار داد تا از روزنه آن 
فیلم های سینمایی فاخر و در خور ارزشی را تولید کنیم. کتاب ها و مقالات شهید آوینی برای نیل 
به این امر مهم تکیه گاه مطلوبی اس��ت و می توان طرز تلقی این ش��هید بزرگوار را نقطه عزیمتی 

برای رسیدن به هدف اساسی سینمای ایران که همانا سینمای انقلابی و اسلامی است. 
از سوی دیگر باید مسئولان فرهنگی کشور ارزیابی جدی روی دانشکده های سینمای داشته 
باش��ند، چرا که س��ینماگران امروز ما از درون این دانش��کده ها خارج شده و شروع به فیلمسازی 
می کنند؛ از این رو در وهله نخست سینمای ما نیازمند تغییر ذائقه سینماگران است تا تغییر ذائقه 
مخاطبان سینما. در دانشکده های سینمایی باید با تاکید بر مفاهیم و ارزش های دینی و اسلامی 
نس��لی از س��ینماگران را پروراند که با توجه به زمینه اجتماعی که در  آن می زیند فیلم بسازند و 
نه با الگو گیری از س��ینمای غربی و تجاری که تنها به ازیادی پول روانه ش��ده به جیب صاحبان 

شرکت های تولید فیلم که اغلب نیز صهیونیست هستند، می اندیشند.    

به این سخنان توجه کنید:
»ب��زرگ ترین دروغ این اس��ت که 
ب��ه خود بگوییم س��ینمایی که در عرصه 
بین المللی شرکت کرده سینمای هنری 

است.«
»در عرص��ه س��ینما خیلی هدفمند 
خواس��ته اند یک س��ری اتفاقات بیافتد 
و س��ینما را در چنب��ره اقتصادی در بین 
مافی��ای پخش رها کرده اند و از توجه به 
ارزش ه��ای اخلاق��ی و اعتقادی که یک 
زمانی به آن معتقد بوده اند خیلی راحت 

گذشته اند.«
»کسانی که این فیلم های ایرانی را 
در جش��نواره های خارجی مطرح کردند 
و تاکن��ون بیش از صده��ا جایزه داده اند 
قصد دارند این ذهنیت را در بین سینماگر 
ایرانی ایجاد کنند که هنر یعنی همین نوع 
فیلم ها تا مبادا به فیلم هایی که در تبیین 
ارزش های انقلاب و اسلام است پرداخته 
ش��ود و هر کس این کار را انجام دهد را 

مزدور بنامند«
»در غرب، هنر سینما و سیاست با هم 
ارتباط تنگاتنگی دارند که به مراکز تصمیم 
گیر سیاسی شان برمی گردد، چراکه منافع 
اقتصادی هم در جهتی حرکت می کند که 
منافع سیاست مداران تأمین شود ولی در 
ایران حرکات و اتفاقات متأثر از جریان های 
مختلفی است و سازماندهی سیاسی ندارد 

 آرش فهیم

در عین حال فیلم هایی هم وجود دارند که 
تحت تأثیر یک جریان سیاسی، هدایت می 

شوند.«
»جریان ابت��ذال درحال حاضر جریان 
غالب س��ینمای ایران شده است... گسستن 
حریم ها، تبلیغ روابط بی قید و بند دختر و 
پسر، قهرمان پروری دروغین، همه مواردی 
هس��تند که س��ینمای ما به صورت عمد به 

سمت آن هدایت می شود.«
اش��تباه نکنید؛ این جملات، تعلقی به 
یکی از منتقدان امروز مدیریت س��ینمایی 
کشور که نسبت به سیاست های سینمایی 
دولت، ب��ی عدالتی در اکران، دادن امکانات 
وی��ژه ب��ه فیلم های خاص و گرفتار ش��دن 
فیلم ه��ای اعتق��ادی در چنب��ره مافیاهای 
اقتصادی معترض اس��ت، ن��دارد. اتفاقا این 
جملات، از زبان رئیس سازمان سینمایی بیان 
شده است. جواد شمقدری این انتقادها را در 
سال 79 و در اعتراض به بی عدالتی و انحراف 
دراداره سینما مطرح کرده بود. اتفاق تکان 
دهنده این است که حالا خود شمقدری در 
حال عمل به همان مسائلی است که روزگاری 

علیه آن ها شورش کرده بود! 
شورش��ی که در نهایت شمقدری را به 
تصدی امور س��ینما رس��اند. او با شعارهای 
عدال��ت محورانه بر س��ر کار آمد و قرار بود 
سینما مسیر دیگری را در پیش بگیرد و وارد 
ریل جدیدی شود. اما گویا ریل گذاری آقای 

رئیس و همکارانش در س��ازمان سینمایی 
مقصدی غیر از سیاس��ت های غرب گرایانه 

شبه اصلاح طلب نداشته است! 
آی��ا از نتای��ج گذش��ت زمان اس��ت که 
ش��مقدری را به همان نتایج و پندارهایی که 
مدیران س��ینمایی قبلی داشتند و او به آن ها 
معترض بود رسانده است. شمقدری معترض به 
سینمای جشنواره ای حالا خودش بزرگ ترین 
حامی و مش��وق این نوع فیلم ها ش��ده است. 
نظرات او درباره فیلم فرانسوی فیلمساز ایرانی 
را بخوانید. نه تنها حمایت، که با افتخار اعلام 
می کند جایزه اسکار حاصل لابی او بوده و این 
بار هم قصد دارد با س��رگروه داوران جشنواره 

کن صحبت کند تا به ما نخل طلا بدهند!
جواد شمقدری که روزگاری نسبت به 
انزوای فیلم های اعتقادی در اکران سینماها 
اعت��راض داش��ت، اینک ش��رایطی را ایجاد 
کرده که فیلمس��ازان دفاع مقدسی دلشان 
خون می شود تا فیلمشان رنگ پرده بگیرد! 
چه کس��ی باور می کرد در دوران حاکمیت 
شمقدری معترض به مافیای اکران، سرنوشت 
اک��ران فیلم های اعتق��ادی به این وضعیت 
دچار شود؟ هنوز فراموش نکرده ایم که سال 
گذش��ته با فیلم »شور شیرین« چه رفتاری 
ش��د. »روزهای زندگی« ه��م همین طور. 
ام��روز هم که »ملکه« و نوع اکرانش و جابه 
جایی های پی در پی در رساندنش به پرده 
سینماها، سند گویای بی عدالتی در مناسبات 

س��ینمایی اس��ت. آیا اکران همزمان دو 
فیلم از یک فیلمس��از، آن هم فقط برای 
فضاسازی به سود یک جریان سیاسی در 

انتخابات، رفتاری »خاتمی وار« نیست؟ 
چرا در شرایطی که فیلمسازان متعهد 
هم��واره با بحران اکران مواجه هس��تند، 
یک فیلم جشنواره ای فرانسوی به محض 
تولی��د، امکان اکران می یابد؟ گویی همه 
مش��کلات س��ینمای ما حل شده و فقط 
این گرفتاری مانده که این فیلم همزمان 
با جشنواره کن در ایران هم به نمایش در 
بیاید! البته برای ما جای تردیدی نیس��ت 
که این تصمی��م غیرعادلانه هم تمهیدی 
برای جلب توجه افکار عمومی به س��مت 
همان جریان سیاس��ی خاص بود. البته با 
رد صلاحیت نامزد این جریان، اکران فیلم 
هم ب��ه تأخیر افتاد. البت��ه از آنجا که در 
سازمان س��ینمایی برخی از افراد جایگاه 
ویژه ای دارند، دس��ت ان��درکاران اکران 
ه��م گفته ان��د چون الآن زم��ان برگزاری 
امتحانات مدارس و دانشگاه هاست و برای 
اینکه نسخه با کیفیت تر اکران شود، فعلا 
این فیلم نمایش داده نمی شود! می بینید! 
هن��وز فراموش نک��رده ایم که فیلم هایی 
چون »شور شیرین« ، »روزهای زندگی« 
و »ملک��ه« ب��ه خاطر موضوع خاصش��ان 
بای��د همزمان با هفته دفاع مقدس اکران 
می ش��دند، اما دقیقا در وقت امتحانات به 

نمایش درآمدند!
بگذریم از اینکه در دوران حاکمیت 
جناب شمقدری بر هنر هفتم کشورمان، 
س��ینمای ما از ترویج رواب��ط بی قید و 
بن��د دخت��ر و پس فراتر رف��ت و کار به 
تحس��ین روابط نامش��روع زنان و مردان 

متأهل رسید!

* چرا در شرایطی 
که فیلمسازان متعهد 
همواره با بحران اکران 

مواجه هستند، یک فیلم 
جشنواره ای فرانسوی 
به محض تولید، امکان 

اکران می یابد؟ گویی همه 
مشکلات سینمای ما حل 
شده و فقط این گرفتاری 

مانده که این فیلم 
همزمان با جشنواره کن 
در ایران هم به نمایش 

در بیاید!


